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Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst Den weg naar Den Dolder, door L. VisserTollen langs de wegen van Zeist (5) Zeist is méér..., V van der BurgJaarverslag van de voorzitter Een museum, ]. VerbeekJaarverslag van de secretaris SEIJST heet voortaan Seijst, /. van den DikkenbergJaarverslag van de redactiecommissie De expositie van rijke collecties, }. VerbeekJaarverslag Beheer collecties & Documentatiecentrum Videovoorstellingen, J. van Zoonen Jaarverslag van de commissie audiovisuele collecties 3. 7. 8.11.12.13.15.16.18. Bulletin ter bevordering van de kennis van de geschiedenis van Zeist ISSN 1383-2867 Verschijnt 4 maal per jaar; 27e jrg., maart1997, nummer 1. Drukwerk: DrukkerijGregorius. Vormgeving en lay-out: FrédérikRuys, Fréphitophe Prod. Zeist REDACTIECOMMISSIE Dhr. J. Fluitman (voorzitter), dhr. J.A. vanden Dikkenberg (hoofdredacteur), dhr. F. Ruys(vormgever), mevr. A. Bal (secretariaat) en deheren M. Roeder en Tli. Ruys. REDACTIEftDRES Nepveulaan 87, 3705 LC ZeistTelefoon (030) 696 13 06 POSTADRES VAN DE POLL-STICHTING Postbus 342, 3700 AH Zei,stGironummer 384 03 83 Vier decennia voor 8 eeuwen, V van der Jaarverslag van de publicatiecommissie Vergeten collecties, K. Veenland-HeinemanJaarverslag van de tentoonstellingscommissie Villa Blanda Geschiedenis van een herenhuis BEZOEKADRES DOCUMENTATIECENTRUM Slot Zeist, Zinzendorflaan 1.

Telefoon (030)692 17 04. Geopend op dinsdag van 10.00 -12.00 uur en iedere eerste zaterdag van demaand van 14-00 - 16.00 uur. En verder... De berichten uit de Van de Poll Kamer, de actuele ledenstand, verslag van lezingen en excursies en de activiteitenagenda voor 1997.



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seiist 1997-1 TOLLEN LANGS DE WEGEN VAN ZEIST (5), LEO VISSER Q Den weg naarDen Dolder i I augustus 1858 schreef deCommissie van Administratiewer den weg naar Den Doldcr de volgende brief aan "Allen, die belanghebben bij het welvaren van de gemeenteZeijst en bij de verbinding van hetGooiland en omstreken met Zeijst enomstreken. "De ondergeteekenden hebben liet voornemenopgevat om den weg, loopende uit denAmersfoortschen straatweg, nabij het huis terHeide, naar den Dolder ah grindweg aan teleggen, omdat zij de overtuiging hebhen, datdeze onderneming voor de gemeente Zeijst enomstreken, eene aanmerkelijke verbetering zalzijn; tot heden toch kan men zeggen, dat ergeene behoorlijke communicatie bestaattusschen Zeijst en het daar bij behoorendegehucht den Dolder en dat de gemeente Zeijstalzoo afgesneden is van de directegemeen.se/ia/) met Soestdijk, Baarn, Eemnes,de Vuursche, Hilversum, 's-Graveland en (ietgeheele Gooiland. Daar echter dezeonderneming aanzienlijke kosten zcd vorderen,hebben de ondergeteekenden gemeend, zich ahCommissie van Administratie tot aanleg vandien wegte moeten vereenigen, ten einde eene poging aan te wenden de daarvoor benoodigdegelden te verzamelen. Reeds een twintigtaljaren geleden is er sprake geu'ee.st van denaanleg van eenen Macadamweg daar terplaatse en toen was men reeds doordrongenvan de behoefte aan een

verbeterdecommunicatie, doch destijds is het deCommissie niet mogen gelukken deze zaak totstand te brengen, uit hoofde van de geringedeelneming in deze onderneming; thans echterbestaan er gwrustiger omstandigheden die decommissie aanleiding hebben gegeven metvertrouwen hun plan U voor te leggen. Voorden aanleg van den weg naar den Dolder isfoigens begroting door eenen deskundigeopgemaakt p.m. ƒ12.000,- benoodigd; totdekking dezer kosten is besloten U voor eengelijk bedrag een renteloos voorschot te vragen,welk voor schot bestaan zal uit acht en veertig aandeelen, ieder groot ƒ250,- met eenejaarhj/csche aflossing van minstens éénaandeel; welke jaarlijksche aflossing van eenaandeel groot ƒ250,-, aanvangende met Ijanuari 1860, door de gemeente Zeijst isgegarandeerd. Het is alzoo geene gift met ijdelebeloften, welke gevraagd wordt; het is eenvoorschot, waarvan slechts de renten tijdelijkgemist worden; aan deze wijze van geidieningis toch ver de voorkeur te geven boven die eenergeldlening met toezegging van renten enaflossing, waarvan voor af de niet nakomingvan een en ander is te voorzien daar doorgaans de opbrengst van het tolgeld ternauwemood toereikende is tot ir\standhoudingvan den weg; bij deze onderneming echterstaat liet Kapitaal vast na de toezegging vangarantie door het Gemeentebestuur van Zeijst;eene omstandigheid, voor den geldschieter van



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst 1997-1 TOLLEN LANGS DE WEGEN VAN ZEIST (5), LEO VISSER in huis, die dan ook desgevorderd op de tolkunneyi jxissen". Zij heeft deze functie maar enkelejaren vervukl, want in oktober 1864vertrok zij naar Soest. C^p 15 september1864 wertl in de aandeelhouders-vergadering \'an de Doklerseweg tervervullijig van de vacaUire van tolgaarder,ontstaan door het vertrek van '\rouwFox', haar zoon Andreas benoemd,"zullende voor weekhuur van het tolhuisbetalen 50 cents en daar tegenover genieteneen tractement voor de uaameming van de tolvan 50 cents per week". De opbrengst van de tol aan deDcilderseweg is nooit indrukwekkendgeweest. In 1862, 1863 en 1864 werdrespectievelijk ƒ94,32, ƒ113,98 enƒ 115,22'/2 ontvangen, bedragen welkenauwelijks voldoende waren voor dekosten van onderhoud van cfe weg en hettolhuis. De gemeente Zeist heeft dan ookaltijd de jaarlijkse aflossing van degeldlening moeten betalen, waarvoor zijzich bij de aanleg had garant gesteU. Toen in 1898 de aanleg van despoorwegaftakking naar Baarn voltooidwerd kwam er een eind aan het plaats van "Itet ojmuiken en met f>uin engrind afdekken t'cin den weg, strekkende i'anden grooten weg der Ie klasse van Amersfoort,nabij het Huis ter Heide, tut aan denstraatweg van De Bilt naar Soestdijk nabijden DoLler, over een lengte van 5.200 ellen".Het werk werd gegund aan de laagsteinschrijver, (jcrrit

Keij te Zevenhuizenvoor ƒ 13.100,-. Het tolhuis, ongeveer terhoogte van Hotel Hiensch, werd voorƒ835,- docir timmerman R. van Es teVuursche gebouwd. De eerstetolgaardster was Christina Foks (latergeschreven als Fox), geboren 5 maart1821. In een brief van dominee F. L. Rutgerste Huis ter Heide van 29 januari 1862,waarin hij haar aanbeveelt, staat onclermeer het volgenc^e te lezen:"Haar oudste zoon (±19 jaar) is dan nog watdichter bij zijn werk; hij is arbeider bijmevrouw Steengrac/rt, waar hij vast daggeldverdient. Zijzelve is altijd gewend omge?soleerd te u'onen, de laatste 20 jaar opKampoord en vroeger daar in de buurt, toenhaar vader tolgaarder was aan den tol op deWaterheuvel. En bovendien heeft zij kinderen zeer veel gewigt en waarvan de Commissie gemeend heeft gretig gebruik te moeten maken, daar, ingeval onverlioopt de poging der Commissie thans niet mogt slagen, het twijfelachtig schijnt, of bij eene x'olgende gelegenheid eene dergeÜjke gunstige beschikking te voorzien is. Het is alzoo met vrijmoedigheid en vertrouwen op den goeden uitslag, dat de Commissie deze zaak aan Uwe gunstige overweging aanbeveelt, met opwekking tot milde bijdragen. De Commissie van Administratie over den weg naar Den DoWer; A. Walraven Fisier, Mr .RN. de la Court, ]hr. K. Ram. H.A. van der Wall Bake, ]hr. mr. Bosch van Drakestein, W.D. Schas. (burgemeester van Zeist). Mede dankzij een subsidie

van ƒ 1000,-van de provincie Utrecht lukte deonderneming deze keer wel. Bijkoninklijk besluit van 24 november1859, nr. 49 werd vergunning verleendvoor de aanleg van deze 'kunstweg' envoor het heffen van tolgelden. Op 14januari 1860 vond de aanbesteding



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 __^Seijst_^ 1997-1 TOLLEN LANGS DE WEGEN VAN ZEIST (5), LEO VISSER tolgaardersambt van Andreas Fox.Tussen de Commissie van Administratievan de Dolderseweg en de UtrechtseLocaalspoorweg Maatschappij werd eenovereenkomst gesloten, waarin despoorwegmaatschappij zich bereidverklaarde van 1 juli 1898 tot en met 31december 1913 de bediening zowel vande nieuwe, als van de bestaande tolboomonder haar toezicht op de dragen aan devrouw van een der wachters, die belastzouden worden met de bediening van despoorwegaansluiting aldaar. De spoorwegmaatschappij hadoverigens in een van de voorwaarden devolgende ontsnappingsclausule inge-bouwd: G) Partij ter andere is niet verplicht zich metde verdere bediening van de tolbomen in telaten, indien te eeniger tijd geen der wachterseene vrouw heeft of indien dit wel het gevalis, geen dezer vrouwen bereid is als tolgaardsterop te treden. Zonder eenige aansprakelijkheiddaarvoor op zich te nemen zal partij terandere er evenwel naar streven dat steeds eenwachter ter plaatse dienst doet, wier}S vrouwzich met de bediening der tolboomen kan enwil belasten. Andreas Fox (1842- 1932) tolgaarder en overwegwachter. FOTO COLLECTIE VAN DE POLL STICHTING Op 4 oktober 1971 iseen zijweg van deDolderseweg naar hemgenoemd. INFOGRAFIEKF.RUYS .4S^ .^?SSstt



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst^ TOLLEN LANGS DE WEGEN VAN ZEIST (5), LEO VISSER 1997-1 Fox mocht voorlopig in de tolgaarderswoning blijven wonen. De wijze, waaropdat geregeld werd klinkt ons wel watvreemd in de oren. Na de gebruikelijkebepalingen over de huurbetaling (vanƒ0,50 per week) erkent hij "geeneigenaarsreparatiën te zullen kunnenvorderen en indien noodig, die vooreigen rekening te doen verrichten,zonder eenige verantwoordelijkheid voorde commissie als verhuurder en verklaarthij zich tevens bereid om bij de eersteaanzegging gewillig en zondertegenspraak de gezegde woning te zullenontruimen en met het land aan decommissie op te leveren. wachter Van der Mark, die alstolgaardster zou gaan optreden. De dames hebben niet lang hettolgaarderswerk behoeven te doen. In devergadering van de gemeenteraad van 11oktober 1904 deelde de burgemeestermede, dat de heren Ram van Bottesteinen Huydecoper hadden medegedeeld,met ingang van 1 januari 1905 als ledenvan de commissie van administratie vande Dolderseweg af te treden, zodat hijdan nog alleen als lid overbleef. Omdatde kosten van onderhoud toch door degemeente moesten worden bedragenstelden burgemeester en wethoudersvoor het beheer en onderhoud van deweg met ingang van 1 januari 1905 overte nemen en de tolheffing te handhaven. Hier toe werd door de gemeenteraadbesloten. In de volgende

raadsvergade-ring, gehouden op 26 oktober 1904, waser een bezwaarschrift aan de orde van deheer A.A.H Boissevain, wonende opPrins Hendriksoord aan deSoestdijkerstraat-weg tegen hetraadsbesluit van 11 oktober 1904 totheffing van tolgelden op de Dolderseweg. Het raadslid J. Blooker,wonende op Zandbergen te Huis terHeide, kon zich zeer goed voor stellen,dat de heer Boissevain, die toch reedszoveel in de gemeentelasten bijdroeg,waar voor hij zo weinig genoot, hetminder prettig vond niet per automobielhet dorp te kunnen bereiken, b v. omzijn kiezersplicht te vervullen, zonderdaarvoor nog een extra belasting tebetalen. Omdat de opbrengst van de tol tochweinig te betekenen had en hij het vanbelang achtte, dat de toegang tot degemeente in genen dele word bemoeilijkt,stelde hij voor het besluit van 11 oktober1904 tot het heffen van tolgelden op deDolderseweg in te trekken. Het voorstelwerd aangenomen met acht stemmenvoor en vijf tegen en de Dolderseweg wasvoortaan tolvrij. Leo Visser GERAADPLEEGDE BRONNEN GEMEENTE-ARCHIEF ZEIST: ARCHIEF VAN DECOMMISSIE VAN ADMINISTRATIE OVER DEDOLDERSEWEG. NOTULEN VAN DE GEMEENTERAADVAN 31-1-1902/5-4-1906. Op 15 juni 1898 schreef de directeurvan de ISlederlandsche Centraal SpoorwegMaatschappij, dat deze maatschappij allerechten en verplichtingen hadovergenomen van de Utrechtse

LocaalSpoorweg Maatschappij. Met de plaatsingvan de tweede tolboom zou tenspoedigste een aanvang worden gemaakt,terwijl gevraagd werd voor tijdigeinstructie te willen zorgdragen van deechtgenote van de telegrafist-wissel-



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst 1997-1 JAARVERSLAG 1996, VAN DE VOORZITTER vormgeving van een lokaal-historischtijdschrift betekent hopelijk een verdereaantrekkingskracht op eenieder in Zeistof daarbuiten, die graag meer wil wetenover de historisch gegroeide achtergrondvan de eigen directe woonomgeving, deZeister maatschappelijke organisaties, hetZeister bedrijfsleven, het onderwijs, decultuur en de sport en niet te vergeten deKerken in Zeist. Zeist is meer dan een aantalstereotypen uit het verleden, die onssoms nog achtervolgen. "Het deftigedorp" van Johan de Meester is eendynamische gemeente op de UtrechtseHeuvelrug waar veel in snel tempoverandert.Veranderingen zijn alleen tebegrijpen tegen de coulissen van deeertijds bestaande historischewerkelijkheid. 'Seijst' wil daartoe eenvernieuwde.prettig leesbare,historischegids zijn.lk wens de redactie alle succesen de lezer veel plezier!! Vincent A.M. van der Burg Voorzitter Zeister HistorischGenootschap Van de Poll Stichting Zeist is méér dan een aantal stereotypen uit Ket verleden In 1970 kreeg de toen nog gehetenVan de Poll Stichting debeschikking over de ruimte in hetZeister Slot, dat na het gereedkomen vande restauratie in 1969 een nieuw levenbegon als "huis van de gemeente Zeist". De heren Dr. K.W. Galis, conservator,en W.Grapendaal, archivaris van de Vande Poll Stichting, waren na de verhuizingvan onze stichting naar het Slot driedagen aldaar aanwezig om

ervoor zorg tedragen dat de Van de Poll Stichting"meer voor het grote publiek" zou gaanleven. Januari 1971 verscheen als nieuweloot aan de activiteitenstam het Bulletinvan de Van de Poll Stichting. "Het bulletin wil kennis geven van deactiviteiten onzer stichting, maar ookmededeling doen van nieuwe ideeën of nieuwevorxdsten", aldus de toenmalige voorzitter c.q. burgemeester Mr. Dr. A.A.H. Stolkvan Zeist. Met veel inzet en eenvoudigemiddelen is 25 jaar lang het Bulletin,later voorafgegaan ter verduidelijkingdoor 'Seijst', uitgegeven metverenigingsnieuws en historischeartikelen. Het heeft een plaats verworventemidden van de lokaal-historischeperiodieken in de Provincie Utrecht. Met ingang van dit jaar, 1997, heeft'Seijst', nadat eerst in 1995 de stichtingeen gedaanteverandering in naam {ZeisterHistorisch Genootschap Van de PollStichting), statuten (los van de gemeenteZeist) en organisatorische opzet (devoorzitters van de commissies zitten inhet bestuur) heeft ondergaan, eennieuwe lay-out ter vergroting van de bind-ing met onze ongeveer 800contribuanten. Een eigentijdse



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst, JAARVERSLAG 1996, VAN DE SECRETARIS 1997-1 Het jaar 1996 werd gekenmerktdoor een aantal markante feitenen gebeurtenissen. Na de in1995 doorgevoerd statutenwijziging enbestuurshervorming met alle daarmeegepaard gaande drukte, kon in hetafgelopen jaar een tweetal groteprojecten, het verschijnen van het laatstedeel van de 'Bronnen voor deGeschiedenis van Zeist' en de uitgave vande editie Zeist van de 'Kadastrale Atlas'worden afgerond. Voor de financieringen presentatie van de Atlas werkte hetbestuur van het Zeister HistorischGenootschap-Van de Poll Stichtingsamen met een werkgroep vanuit deProvincie Utrecht. Op 15 novembervond, in een stijlvolle bijeenkomst in deRaadzaal van het Zeister Gemeentehuisde aanbieding vair het eerste exemplaaraan de heer Faas, directeur van hetUtrechtse Kadaster, plaats. Tijdens de viering van het 45-jarigbestaan van het Zeister HistorischGenootschap op 6 september was eenbelangrijk programma-onderdeel deoverhandiging van het deel III van de'Bronnen' aan de Commissaris van de Een museum Koningin de heer Beelaerts van Bloklanden aan de burgemeesters van Bunnik, deBilt, Driebergen en Zeist. Als sprekers traden op de heerBeelaerts van Blokland, de historicus: C.Dekker, die vanuit verschillendegezichtshoeken de geschiedenis van deprovincie belichtten, de burgemeestervan Zeist, de heer Boekhoven en

onzevoorzitter de heer Van der Burg.Afscheid werd genomen van debestuursleden mevrouw Mollen en deheer Meerdink, die zich respectievelijktwintig en vijfenveertig jaar met veeldeskundigheid en energie voor hetGenootschap hebben ingezet. Dankwoorden en cadeaitx vielen hunten deel. Zonder sponsorhulp was dejubileumviering onmogelijk geweest.Onze dank gaat uit naar de ZeisterBusinessclub, Lions-club Zeist, de RotaryclubZeist en de directie van Hotel Figi. Hun bijdragen en die van de BoekhandelsKramer & Van Doorn en Groenveldhebben ons zeer geholpen. Ook van de De Monte Verioren Stichtingontvingen wij een bijdrage. Deze laatsteverleende steun aan de uitgave van de"Bronnen", evenals het AnjerfondsUtrecht, de Stichting Lameris Foundation ende gemeente Zeist. Tot onze spijt bleekhet niet mogelijk een financiële bijdragevoor de jubileumviering van de gemeentete krijgen. Sinds ongeveer 20 jaar stond er in dekelder van de voormalige gemeentelijkeLTS een aantal grote voorwerpen,samenhangend met stukjes Zeisterhistorie, die ooit aan de Van de PollStichting waren geschonken. De opcfracht van de gemeente deberging te ontruimen gaf aanvankelijkproblemen, die echter in de zomerkonden worden opgelost. De gevelsteenvan het landgoed 'Heerewegen' zal



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 JAARVERSLAG 1996, VAN DE SECRETARIS Archief hispectie verzocht een rapportop te stellen over de huidige en degewenste huisvesting. Wanneer dit rap-port is uitgekomen, zal het onderwerpvan nieuwe gesprekken met hetgemeentebestimr zijn. De tijd dringt, omdat de huisvesting inhet Slot niet alleen te klein is, maar ookklimatologisch ongeschikt om nog veellanger dienst te kunnen doen.Gesprekken met de Stichting "BehoudNassauhuis" hebben niet geleid totplannen voor verhuizing naar dit pand. Er moet nu worden gewacht ophuisvesting in of bij het gemeentehuis endat kan nog enige tijd duren. Er was ookgoed nieuws, in de vorm van uitbreidingvaii de activiteiten, in het afgelopen jaar.Door de komst van de heer Jaap vanZoonen, die vanuit zijn werk deskundigis op het gebied van audiovisueelmateriaal, kon een grote stap wordengezet naar optimaal gebruik van deaudiovisuele collectie van het ZeisterHistorisch Genootschap. Er is een nieuwe commissie ingesteld(een separaat verslag vindt u op pagina 13van dit Bulletin), en het streven is erop Vanaf medio 1996 zijn gesprekkengevoerd met de Broedergemeente omeen, al lang rondzwevend, ideegezamenlijk tot oprichting van een mu-seum te komen, nader te onderzoeken.Bij het schrijven van dit verslag, halfjanuari 1997, is inmiddels wel duidelijkdat dit geen eenvoudige zaak is; wellichtonhaalbaar. Uiterlijk in de zomer van 1997 moeter duidelijkheid

zijn op de punten diebepalend zullen zijn of er stappen gezetgaan worden, die leiden in de richtingvan een Zeister museum. Met name isdaarbij de opstelling van de gemeentebelangrijk. De contacten tussen het ZeisterHistorisch Genootschap en het Zeistergemeentebestuur verlopen weinighoopgevend. Dat geldt niet alleen heteventuele museum, maar vooral ook demate waarin het College zichverantwoordelijk wenst te stellen voorbeheer, behoud en bovenal huisvestingvan het hele complex van bezittingen enactiviteiten van het Genootschap. Tot nutoe is geen uitspraak hierover gedaan.Ons bestuur heeft aan de Provinciale worden geplaatst in de nieuwbouw vanhet gelijknamige verzorgingshuis. Oppagina 20 wordt beschreven hoe eennieuw onderdak voor de beideazijnkarren is gevonden.



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 JAARVERSLAG 1996, VAN DE SECRETARIS 1997-1 gericht een toekomstgerichte aanpak terealisren. Een woord van dank aan deheer Henk Wels, die lange tijd als solistmet het aanwezige materiaal heeftmoeten werken, mag hier nietontbreken. In dit kader mag ook hetuitbrengen van een moderne,aansprekende wervingsfolder nietonvermeld blijven. Deze inveelkleurendruk in augustus 1996beschikbaar gekomen folder, die totstand kwam door financiering vanuit deDe Monte Verloren Stichting, blijktuitstekend aan te slaan. Op 13 decemberwas ons bestuur vertegenwoordigd bij deheropening van Villa Blanda (zie pag. 18). In de laatste bestimrsvergadering van1996 is besloten niet langer te sprekenvan 'vrijwilligers van het archief, maarvan 'leden van de Commissie BeheerCollecties en Documentatiecentrum'.Aan hun veelzijdige werkzaamhedenwordt hierdoor meer recht gedaan. Hetbestuur is hen allen veel dankverschuldigd, evenals uiteraard aan deleden van de andere commissies. Het donateursbestand blijftschommelen rond de 800 (zie pagina HET BESTUUR Per 31 december 1996 was het bestuur als volgt samengesteld:Voorzitter                                         Mr dr V.A.M.van der Burg Secretaris                                        J. Verbeek-Stapensea Penningmeester                              C.E.G. ten Houte de Lange Bestuurslid                                       Drs. G.M.W. Ruitenberg DE COMMISSIES en

hun vootzittters Lezingen en ExcursiesCollecties en Doc.centrumRedactie Bulletin SeijstTentoonstellingenAudiovisuele CollectiesPublicatie C.J.Bardet C.W. van den Berg-van Barneveld Ing. J.J.B. Fluitman Drs. K.Veenland-Heineman J. van Zoonen V. van der Burg (interim) 22). Een groot aantal van hen wasaanwezig bij de jubileumviering op 6september. Hun bijdragen zijn en blijvenonmisbaar. Het is de bedoeling ook in dekomende tijd jaarlijks een grotebijeenkomst te organiseren, naast degebruikelijke lezingen en excursies.De lokale pers, schrijvend en via de kabels, toonde traditie getrouw veelbelangstelling voor het reilen en zeilenvan het Zeister Historisch Genootschap.Wij hopen en vewachten dat dat zo zalblijven, want ook hun support is voorons onmisbaar. J. Verbeek-Stapensea



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst 1997-1 JAARVERSLAG 1996, VAN DE REDACTIE-COMMISSIE SEUST heet voortaan Seijst E/enals het vorige jaar kende ook1996 ingrijpende personelewisselingen. Versterking kregenwe van de historicus M. Roeder, reedseen goede bekende op het archief. Deheer Meerdink nam na vele jaren trouwedienst afscheid en ook mevrouw VanBueren vertrok. Zij was meer dan eenjaar lang verantwoordelijk geweest voorhet t\'pwerk en de lay-out. Doordat hetwerk wat zij deed niet onmiddelijk konworden overgenomen, kwam het derdenummer later uit dan de bedoeling was.Nogmaals onze excuses. Gelukkig vonden we een waardigeopvolger in de persoon van FrédérikRuys. Dankzij zijn inzet, kennis (vanbijvoorbeeld tekstverwerking enopmaak) en zijn journalistiekevaardigheden kwam alles toch nog goed.En hoe! Met gepaste trots kunnen wij unu een geheel vernieuwd bulletinpresenteren. U begrijpt dat aan dit nummer velediscussies zijn voorafgegaan niet alleenmet betrekking tot de vormgeving(formaat, lettertype, aantal kolommen,steunkleur etc), ook de inhoud wasonderwerp van gesprek: Hoe bewaken wede kwaliteit, hoe verbeteren wij het contactmet u, de lezer? Waar willen we met ons bladnaar toe? f^ieuwe rubrieken? hlieuweschrijvers? "Nieuwe onderwerpen? In de komende nummers zal dit allesnog duidelijker gestalte krijgen. Op deze plaats wil de commissie eenieder die in het afgelopen jaar

openigerlei wijze een bijdrage heeft geleverdaan Seijst, hetzij als auteur of anderszinsbedanken. Vanwege het gevaar iemand tevergeten, noemen we niemand metname, maar we voelen ons zeergeholpen. J.A. van den Dikkenberg Commissieleden Dhr. J. Fluitman (voorzitter),dhr. J.A. van den Dikkenberg(hoofdredacteur), dhr. F. Ruys(vormgever), mevr. A. Bal(secretariaat) en de heren M.Roeder en Th. Ruys.



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst 1997-1 JAARVERSLAG 1996, VAN DE COMMISSIE BEHEER COLLECTIES EN DOCUMENTATIECENTRUM ons Genootschap passende, ruimte inhet Zeister Slot. Bij het 45-jarig Jubileum op 6september 1996 is Mevrouw 13rs. J.O.Mollen-Hengeveld als bestuurslidteruggetreden; haar plaats wordt thansingenomen door Mevr. C.W. van denBerg-van Barneveld. Een woord van dankgaat, behalve aan onze medewerkers,speciaal uit naar het drietal Mollen,Bardet en Visser, die ons met hunaandacht, zorg en advies steeds terzijdestaan en dit hopelijk nog vele jaren zullenblijven doen. C.W. van den Berg-van Barneveld De expositie vanrijke collecties In de bestuursvergadering van 1 juli1996 werd besloten de naam vanhet 'Archief te wijzigen in decommissie Beheer Collecties enDocumentatiecentrum, waarmede meerrecht wordt gedaan aan de functie enplaats, welke deze commissie iniieemtbinnen de structuur van onze Stichting.Blijven enerzijds de werkzaamheden vande vrijwilligers in de zgn. Van de PollKamer van het Zeister Slot onveranderd,anderzijds is het de bedoeling dat meerruimte en tijd wordt vrijgemaakt ombelangstellenden inlichtingen en inzagete geven in onze rijke collecties boeken,platen, prenten, knipsels e.d.. Hoe zeer dit laatste wordtgewaardeerd, bleek ons bij de laatste kleine tentoonstelling in september vorigjaar tijdens de Open Monumenten-dag. In het kader van

het landelijk thema'Industrieel Erfgoed' was opoverzichtelijke wijze een inventarisatiegemaakt van de vele bedrijven enindustrieën, groot en klein, welkedestijds in Zeist gevestigd waren. Hierbijdient vooral de Broedergemeentegenoemd te worden, welke sinds haarvestiging in Zeist in 1746 aan diverseambachtslieden werk heeft verschaft (ziepagina's 138 t/m 143 in het door deHernhutters uitgegeven boek t.g.v. het250-jarig bestaan). Tot onze grote voldoening kunnen wijtot het jaar 2000 gebruik blijven makenvan de (te) kleine, doch bij de stijl van Commissieleden De dames Mollen-Hengeveid,Mietz, Hofman-Roggeveen, Vanden Berg-van Barneveld en deheren Bardet, Drs. Roeder,Albrecht, Niessen en TIjtgat.



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst 1997-1 JAARVERSLAG 1996, VAN DE COMMISSIE AUDIOVISUELE COLLECTIES Videovoorstellingen Het vorig jaar, 1996, was eenbijzonder actief jaar voor hetaudiovisuele deel van de Van DePolls-Stichting. Mede op verzoek vanHenk Wels ging het besaiur op zoek naareen persoon die zou kunnen helpen deaudiovisuele activiteiten nieuw leven inte blazen. Deze werd in februarigevonden in mijn persoon. Jaap vanZoonen, video-editor te Hilversum. Henk en ik hebben samen deknelpunten ge?nventariseerd en lieten inmei een plan van aanpak het licht zien.In dit plan van aanpak hebben we alleaspecten op een rij gezet die bij eenverantwoord historisch audio-visueelbeleid van belang zijn, zoals deconservering van het oudste materiaal,de verwerving van nieuwe items (films,video's, dia's, etc), het toegankelijkmaken van de collectie-items voorderden, het organiseren van externeactiviteiten G^-v. filmvoorstellingen). Naaraanleiding van dit plan ging in de maand Cameraman Cees Linnenbank en regisseur Marjolijn Droog aan het werk bij deheer Van Denderen voor de documentaire over de Broedergemeente in Zeist. Deheer Van Denderen vertelt in de film 'Goede Buren' over zijn werk bij detextielfirma Van Wees & Weis in de zeventiger jaren op het Broederplein en, nade brand, aan de Godfried van Zeistlaan. Op maandag 24 maart wordt de filmgratis in Figi vertoond.Voor meer informatie over de VHS-

band: J. van Zoonen, (030) 695 15 88.



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst 1997-1 JAARVERSLAG 1996, VAN DE COMMISSIE AUDIOVISUELE COLLECTIES juli het bestuur van de stichting over tothet oprichten van een commissieAudiovisuele Collecties, met mijzelf alsvoorzitter. In de zomer en het najaar ben ik opzoek gegaan naar nieuwe kundige enenthousiaste medewerkers bij de eigenachterban en bij andere clubs. Metsucces, er is nu (maart '97) een primaploeg actief. Er is een begin gemaakt met detoekomstige filmcatalogus. Deze wordtingevoerd in de computer, we hopen inde loop van dit jaar een boekwerkje tepubliceren waarin de in bezit zijnde filmsen video's worden gerubriceerd en opinhoud kunnen worden geraadpleegd.Tevens worden in deze catalogus itemsals audiobanden, grammofoonplatenetc. opgenomen. Op termijn verwacht ikook de in bezit zijnde dia's en glasplatenin deze catalogus op te nemen. Een ander project - wat al van startging in de zomer van '96 - is de in eigenbeheer gemaakte documentaire over degevolgen van 250 jaar Broedergemeentein Zeist. Op 24 maart gaat de videofilm in Figi in premi?re. De toegang is gratis. Op 6 september hebben we eenfilmreportage gemaakt van de viering vanhet 45-jarig jubileum van de Stichting.Ook deze film (op video) zal in hetvoorjaar voor vertoning gereed komen.Van deze dag, zowel als van anderefeestelijke bijeenkomsten, werdbovendien een fotoreportage gemaakt. Een goede

traditie is in oktoberopgepakt; we hebben weer eenfilmvoorstelling over oud-Zeistgeorganiseerd. De opkomst was goed,Henk Wels was leuk als vanouds. Mededoor deze avond was de lijst met nieuwedonateurs in het daaropvolgende bulle-tin indrukwekkend. In november is een begin gemaakt methet project van de conservering van deoudste 8 mm en 16 mm films. Dit is eenproject dat waarschijnlijk meerdere jarenin beslag zal nemen; het is specialistisch- en dus duur- werk. We hebben contactopgenomen met het Audiovisueel ArchiefCentrum, het AVAC in Hilversum, waarmen zich o.a. bezig houdt met defilmarchieven van de Nederlandseomroepen. In Hilversum worden op dit moment de eerste oude Zeister filmsgereinigd en eventueel van nieuwe lassenen perforatie voorzien. Daarna worden zegecopiecrd op videoband. Een van de laatste acties in het jaar1996 - vlak voor de kerst - was derenovatie van de 16 mm film-projector.De projector is aangeschaft in 1989 enbleek hoognodig toe te zijn aan een grotebeurt bij de dealer. We kijken terug op een enerverendoprichtingsjaar, met veel perspectief Jaap van Zoonen De commissieleden Mevrouw drs. Marjolijn Droog,mevrouw Tineke Forma, de herenKees Linnebank, Piet Goedhart,Aad de Groot, Henk Wels en Jaapvan Zoonen.



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst_ 1997-1 JAARVERSLAG 1996, VAN DE PUBLICATIECOMMISSIE Bronnenonderzoek 'Zeister middeleeuwen na 39 jaar afgerond 1^ Vier decennia onze stichting de Historische KadastraleAtlas van Zeist als tweede in een reeksbinnen de Provincie Utrecht. Ook bijdeze publicatie waren leden van onzecommissie betrokken. De commissie staat open voor debeoordeling van manuscripten degeschiedenis van Zeist betreffende. Hetcontact verloopt via de secretaris van hetbestuur van de stichting. Mr. Dr. V.A.M, van der Burg. voor 8 eeuwen een oplage van 250 exemplaren bij deHistonsche Uitgeverij Rotterdam. Daarmee is de bronnenpublicatie,begonnen in 1957 bij Van GoKum teAssen, over de periode 838-1651afgesloten Een uniek project: geen enkeldorp in Nederland beschikt over eendergelijke bronnenuitgave. De hele serieis bij onze stichting nog steedsverkrijgbaar. Naar verwachting zal t.z.t. depublicatiecommissie ter beoordeling eenmanuscript over de Zeister lichtmetaal(zgn. "bestek") industrie wordenaangeboden. Op 15 november 1996verscheen met grote financiële steun van De commissie vergaderde in 1996niet plenair. In september 1996namen afscheid de voorzitterMr. Dr. J. Meerdink en het lid Mr. Dr. A.Stolk. De commissie is beide leden veeldank verschuldigd voor het in deafgelopen jaren verrichte werk. Dr. P. Peucker vertrok naar hetbuitenland. Per 6 september 1996fungeert Mr. Dr. Van

der Burg alswaarnemend voorzitter. De commissiehoopt spoedig in het voorzitterschap ende vacatures te voorzien. Ter gelegenheidvan het 45-jarig bestaan verscheen hetlaatste deel van de Bronnen 1630-1651 in De commissieleden Mr. Dr. V.A.M.van der Burg, Mevr.CL Peucker-Martin, Dr. RPeucker, Drs. W.M.A. Roeder,Drs. Th.G.RM. Ruijs



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 : Seiist 1997-1 JAARVERSLAG 1996, VAN DE VAN DE TENTOONSTELLINGSCOMMISSIE Vergeten collecties tekeningen, prenten, foto's, documentene.a. objecten bijeengebracht, die deverwevenheid van het dagelijks leven enhet geloofsleven illustreerden. De bruiklenen waren afkomstig van deEvangelische Broedergemeente Zeist, hetRijksarchief Utrecht (waar het EBG-archief is gedeponeerd) en vanverschillende                      particuliere bruikleengevers. Bij de verzorging vanhet materiaal en de inrichting van detentoonstelling werden wij geholpendoor de Gemeente Zeist, hetGemeentearchief te Utrecht, MuseumFlehite te Amersfoort, Wortmann Modeen de heer G. Kleinhans, bode te Zeist.G.M. Hasewinkel en W. Crone De commissie heeft in 1996 eententoonstelling georganiseerd innauwe samenwerking metvertegenwoordigers van de EvangelischeBroedergemeente, te weten de heren A.Kleinhans, P. Peucker, C. Scheer en H.Wels. Deze tentoonstelling met de titel'Leven als Liturgie' was van 11 t/m 30mei te zien in de Vleugelgalerie van SlotZeist. Aanleiding vormde het feit dat hetin 1996 250 jaar geleden was dat deBroedergemeente zich in Zeist vestigde.In deze tentoonstelling waren



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 JAARVERSLAG 1996, VAN DE VAN DE TENTOONSTELLINGSCOMMISSIE verzorgden de fotografie. Detoezichthouders waren vrijwilligers vande Broedergemeente, het Gilde en hetZeister Historisch Genootschap. Zijontvingen in een periode van (bijna) drieweken ruim 2000 bezoekers. Het succesvan deze tentoonstelling was slechtsmogelijk cfankzij de hulp van een grootaantal enthousiaste vrijwilligers. Het project 'Vitrines aan Het Rond'werd in 1996 niet voltooid. Naarverwachting wordt dit project in 1997gerealiseerd. Hebben wij de afgelopenjaren tentoonstellingen gemaakt met veelbruiklenen - de onderwerpen brachtendat met zich mee-, in de toekomst wil detentoonstellingscommissie meer heteigen bezit van de Stichting in deschijnwerpers plaatsen. Daartoe isverkennend onderzoek gedaan naar'vergeten collecties'. In voorbereiding iseen fototentoonstelling van afdrukkenvan glasnegatieven. Voor medio 1997 staat eententoonstelling over de familie Van dePoll op het programma. Eind 1996 isoverleg gepleegd met de Gemeente Zeist Commissieleden De heer J.H. Heimei, de heer F.Kuster, mevrouw E. Stades-Vischer en mevrouw K.M.Veenland-Heineman. over het gebruik van de Vleugelgalerievan Slot Zeist. Het ziet ernaar uit dat deStichting twee weken per jaar over dezeexpositieruimte zal kunnen beschikken.Karen Veenland-Heineman



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst 1997-1 NIEUWS KORT 'Villa Blanda" M edio december vorig jaar kreeghet Historisch Genootschap dat benoemde waterpomp inmiddelshersteld en op de oude locatieteruggebracht, onlosmakelijk met deoude Buitenplaats verbonden diende teblijven. Na het overhandigen, passend instijl, van een symbolisch bedrag ad ƒ 1,=in contanten, kon vervolgens aan denieuwe eigenaars de pomp in bruikleenworden afgestaan. Zo is de Alpha OmegaAdviesgroep na 120 jaar de huurder enbewoner geworden van dit geheelgerestaureerde pand. Het huis bergt in geheime kieren verzwegen woorden, abof niets verging, zal overleven. De gevel spant herinnering, laag na laag en kaatst de gulle schaduwlach van dominee, jonker en bedelaar. Op het bordes wuift verleden naar vandaag. Ge?nteresseerden in de geschiedenisvan het "Huis Villa Blanda" en/ofandere buitenplaatsen, nodigen wij uiteen bezoek te brengen aan het onsdocumentatiecentrum van onzeStichting in de Van de Poll-kamer. J. Verbeek-Stapensea Met dank aan d.e heer Bert Staal,werkzaam bij het PPE. Van de Poll-Stichting eenunieke kans eigenaar te worden van eenNorton-pijpwel. Deze waterpompbevindt zich, naar wordt aangenomen,sinds de bouw rond 1870, in hetherenhuis "Villa Blanda" aan deUtrechtseweg 51. Curieus is een gedeelteuit een kranteknipsel van die tijd: "Vooral die "Villa Blanda" had ietsromantisch over zich. In

de wandeling heetteze "Klein-Schiedam"; boze tongen beweerden,dat er bij het onder de kap brengen van dewerklieden "vaten jenever verschonken waren" De "Villa" heeft in haar geschiedenisvele bewoners van diverse pluimagegehuisvest, waaronder van 1959-1995het Productschap voor Pluimvee enEieren. Deze eigenaar/gebruiker meende "k <f » /h\, vl^'l luiliil ü?Ulllliiirii ? ?MiiiliiiAulni ssss^m^fssm^miT



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 BERICHTEN UIT DE VAN DE POLL-KAMER Lezingen enexcursies 1997-1 Activiteiten ^97 Op 25 april hield de heer T.van der Aalst (streekarchivaris vanhet land van Heusden en Altena)een middaglezing over Heusdenter voorbereiding pp de excursienaar Heusden op 27 april. Q) 7 augustus werd eenmiddagexcursie georganiseerdnaar Kasteel "De Haar" teHaarzuilen. Op 3 en 9 oktober waren wemet vee leden op "DeCannenburg" te Vaassen voor eenrondleiding. Er was grotebelangstelling, waardoor eentweede excursie kon wordengemaakt. Op de avond van 11 novemberhield de heer H. Reinders uitBunnik een lezing over degeschiedenis van het ZeisterZiekenhuis, tegenwoordig hetLorentz Ziekenhuis. Helaas werddeze lezing slecht bezocht. Haarlem De dagexcursie naar Haarlem opdonderdag 17 april is volgeboekt. U kuntzich nog aanmelden op het opgaveformulier dat was ingesloten bij hetdecember '96 bulletin, maar u moetrekening houden met een plaats op dewachtlijst. Amsterdam op 20 juni is een (symbolische)aanbieding door de directie van hetgemeentearchief Amsterdam van deinventarisatie van het archief van defreules Van de Poll aan het ZeisterHistorisch Genootschap gepland. Deze bijeenkomst wordt gehouden opde Congreszolder van het Slot Zeist,aanvang 15.30 uur. De donateurs van deVan de Poll Stichting zijn welkom.Behalve een medewerker an hetAmsterdams archief zal ook de

heerWoelderink, directeur van het Koninklijk Huisarchief, spreken. "Deaandacht voor particuliere archieven inde 19e eeuw" is de titel van zijn inleiding. Amersfoort Donderdagmiddag 31 juli om 14.30uur zal de heer B.G.J. Elias eenmiddaglezing houden over de stadAmersfoort. Deze lezing vindt plaats ineen zaal van de EvangelischeBroedergemeente, Zusterplein 20. Delezing met dia's is mede bedoeld alsvoorbereiding voor de middagexcursienaarAmersfoort op 14 augustus. U kuntzich voor deze excursie opgeven d.m.v.bijgaand opgaveformulier. Doorwertii Voor zaterdagmiddag 11 oktober staater een middagexcursie naar KasteelDoorwerth op het programma. Daaroverleest u meer in het volgende nummer. I



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst 1997-1 NIEUWS KORT Kargadoor feestdag "Kargadoor". Zo hebben wij alsZeister Historisch Genootschap eenbijdrage kunnen leveren aan de collectiesvan twee landelijke musea. C.J. Bardet DE HANDKAR MET ÉÉN AZIJNTON VAN DE FABRIEK"DE STER" AAN DE MAURIKSTRAAT EIND JULI '96IS DE KAR OVERGEDRAGEN AAN HET KARREN-MU-SEUM IN ZUIDWOLDE. In 1984 werden aan onze stichtingtwee karren geschonken. Van deazijnfabriek "de Ster" in de Maurikstraateen handkar met een azijnton. En vanW.D. Slijkhuis, Nooitgedacht 6, eenbakfiets, waarmee 35 jaar lang broodwerd bezorgd.in Zeist. Helaas is het onsin al die jaren niet gelukt de twee karrente exposeren. Ze werden opgeslagen in dekelder van de voormalige LTS aan deDijnselburgweg. Omdat degemeente Zeist die gebouweneen andere bestemming wilgeven, dan wel slopen,moesten de genoemdekarren uiterlijk 15 septemberworden weggehaald. Een goedander onderkomen was niet tevinden en daarom heeft hetbestuur de volgende oplossinggekozen. De bakkersfiets isondergebracht in de collectie van het Openluchtmuseum in Arnhem. Deazijnkar is opgehaald doorvertegenwoordigers          van          het Karrenmuseum "de Memme" inZuidwolde bij Hoogeveen. Daar is hetaantal azijnvaten aangevuld tot vier. Inaugustus 1996 reed de kar mee in dejaarlijkse optocht van het museum, inhet kader

vau de



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst 1997-1 ADVERTENTIE Gedurende de afgelopen dertig jaaris het bulletin - elk kwartaal weer- metfinanciële steun van donateurs totstand gebracht. Om een zekere continüiteit voor dekomende decennia te garanderen, heeftde redactie-commissie hiervoor eengepaste oplossing gevonden. Voortaan zal 'Seijst' elk kwartaalaandacht besteden aan aloudeadvertenties, zoals die gepubliceerdwerden in plaatselijke kranten,programmaboekjes of brochures. Vaakverschuilen zich achter dezs'ingezonden mededelingen' boeiendelokale ontwikkelingen. Bovendien raakt de vormgeving vanreclame-uitingen uit het begin van dezeeeuw tegenwoordig erg in trek enworden de ontwerpen soms zdfs totkur\stvorm verheven. Reden genoeg dusom hieraan aandacht te besteden. Om het betreffende bedrijf niettekort te doen, krijgt fiet zelf degelegenheid zich te profileren in eeneigentijdse advertentie. Zie hier een voorbeeld. mMM?^?i?iMMM?^ Er is in een halve eeuw veel veranderd,,. GROOT HOTELRESTAURANT HUIS VAN STANDING MET GE-HEEL APART EIGEN CACHET TELEF. HOTEL EN BANKET-BAKKERIJ 2241 C3 LliN?N) HOTEL-RESTAURANT-THEATERZALENTHEATERCAFÉ - BANKETBAKKERIJ - ESPRESSOBAR 55 KAMERS KAMERS MET PRIVÉ BAD ENZ. VOORZIEN VAN ALLEMODERN COMFORT Maar deambiance blijft! SCHITTEREND,GELEGENTEGENOVER HET RAADHUISAAN DEN

RIJKSSTRAATWEGAMSTERDAM-ARNHEM P"R I M A W IJ N E N GEDURENDE HET SEIZOENDAGELUKS CONCERT ZEIST Het Rond 2 ? 3701 HS Zeisttel. (030) 692 73 00 - fax (030) 692 74 ( '^«^SCSS^SC^CS^ScSCSC^Cc



Seijst 1997-I. - Dl.27 1 Seijst 1997-1 NIEUWE DONATEURS Welkom! Nieuwe donateurs Heer/Mevrouw RW. SuyderhoudY.E.M. Donders en Chr. BreeschotenMevrouw Th. Kater-van LeeuwenMevrouw M.E. Drapers-van SantenHeer/Mevrouw F. KuiperHeer RE. Van OestHeer/Mevrouw J.W. van EekHeer/Mevrouw F. Ph. JanssenMevrouw N. de Niet-VerwoerdMe\Touw A.E. Ahrendt-van der WaalsHeer/Mevrouw W.H.I. van der Schuit Huis ter Heide Van Renesselaan 62 Driebergen Leusden Blikkenburgerlaan 97 Couwenhoveii 90-27 Bunnik De Clomp 2L64 Couwenhoven 45-06 Arnh. Bovenweg 16-flat 17 Kersbergenlaan 16 Adres Aanmeldingen van nieuwe donateurs, mutaties, etc. kunnen gestuurd worden naar: Zeister Historisch Genootsciiap, Van de Poll Stichting Postbus 342 3700 AH Zeist Stand Oude stand (augustus 1996)...............................................                796 Aanmeldingen...............................................................46 Opzeggingen/overleden................................................. 32 Nieuwe stand (februari 1997).............................................                810
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